
Vážení spoluobčané, 
letošní rok jsme začali zahájením 

prací na novém územním plánu 
obce. Všechny obce musí mít územ-
ní plán obce zpracovaný dle nového 
stavebního zákona do roku 2020. 
Příprava a hlavně projednání územ-
ního plánu je proces na minimálně 
2 – 3 roky, proto není důvod otálet. 
Účastníky procesu jsou všichni ob-
čané, tedy pokud máte jakékoliv ná-
měty na využití pozemků ve vašem 
vlastnictví nebo ve vlastnictví obce, 
neváhejte je předat na obecní úřad 
– ideálně v písemné formě s číslem 
pozemku a návrhem využití. Počát-
kem roku také tradičně žádáme o 
dotace – opět na pečovatelské byty a 
mateřskou školu, dále na opravu sa-
králních památek (křížků a sloupu), 

místních komunikací a vybudování 
posilovny. Výsledky řízení budeme 
vědět v dubnu. Nicméně do slibova-
né rekonstrukce sokolovny se pustí-
me i bez dotace. Sokolovnu musíme 
udržovat a vylepšovat, i od uživatelů 
jiných obcí slyším často slova obdi-
vu na ni a na její současné využití, 
kdy se tam „dveře netrhnou“. 

Kulturní komise má opět letos 
napilno, a proto jsem rád, že na to 
zdaleka není obec sama a významně 
nám pomáhají všichni od Táborní-
ků, přes hasiče po Klubistky 50+. 
Nově se zapojují do akcí motorkáři 
a myslivci, těšíme se tedy na spolu-
práci i s nimi. 

S myslivci jsme se bohužel v jed-
nom bodě neshodli,  a to na prů-
chodu Kopcovaticemi, nicméně za-
stupitelstvo chce tento krásný kout 
přírody zpřístupnit a očekává se tam 

tedy vyšší počet návštěvníků. Ape-
luji tedy na majitelé psů, aby v pro-
storu lesa a blízkosti lesa nepouštěli 
psy z vodítka. Pokud toto pravidlo 
nebudou majitelé psů respektovat, 
musí očekávat následky. Řeči o po-
slušném a vychovaném psovi, co nic 
nedělá, pak budou k ničemu. 

Na závěr opět něco z našich pi-
tavalů – podél cesty na Kopcovati-
ce byly vyrovnány 3 hromady toho 
nejztrouchnivělejšího švestkového 
dřeva, aby se staly domovem brou-
ků a hmyzu nazývaná broukoviště. 
Vydržela nám asi měsíc a někdo 
nám brouky stopil. Bohužel je bude-
me muset opět sehnat do kontroly 
projektu. R.I.P. za naše brouky a vě-
řím, že nám druhá generace hmyzu 
vydrží déle. 

Krásné jaro přeji 
Luboš Rambousek 

DOLNOSLIVENSKÝ
ZPRAVODAJ 4/2016

Slovo starosty...

I. ples obce Dolní Slivno měl úspěch a budeme pokračovat v dalších ročnících
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Nejbližší jednání 
zastupitelstva

Plánované 
kulturní akce
(předběžné termíny)

Kontejnery

Plánujeme

Informace 
pro občany

Právě se realizuje

Společenská kronika

21. 4., 19. 5., 16. 6. 2016 vždy od 18 hodin 
na obecním úřadě

Kontejnery určené pro jarní úklid budou přistaveny  
v pátek 1. 4. 2016. 
Svoz nebezpečného odpadu bude v sobotu 26. 3. 2016. 

Koncem ledna se jako každým rokem konala celorepubliková akce pro širokou veřej-
nost s názvem „Ledová Praha“. Vybrané pražské památky mají vstup buď zdarma, nebo 
zlevněné vstupné pro rodiny a skupiny s dětmi – stačí se jen prokázat kartou Ledové 
karty, která je zdarma k dostání na Ústředí Pionýra.

•	 oprava	chodníku	od	kostela	podél	Nových
•	 přípravu	projektové	dokumentace	
 na chodník/cyklostezku do Slivínka
•	 příprava	projektové	dokumentace	bytu	nad	poštou
•	 přeložka	dešťové	kanalizace	na	návsi
•	 drenáž	kolem	budovy	základní	školy
•	 další	akce	dle	přiznaných	dotací

Upozorňujeme občany na zákaz pouštění psů „na vol-
no“. Tento zákaz platí i mimo samotnou obec, tedy  
i na přilehlých (a nyní i velmi frekventovaných) pěších 
cestách. Obzvláště pozor si dávejte při venčení psů ces-
tou na Kopcovatice. Hrozí, že myslivci by mohli volně 
pobíhajícího psa v revíru v případě, že bude pronásle-
dovat zvěř, zastřelit.

•	 zřízení	posilovny	a	sprchy	na	sokolovně
•	 nový	územní	 plán	 obce	 –	 do	 konce	 dubna	mohou	

občané podávat žádosti na změnu využití  týkající se 
jejich pozemků

Narození
Jakub Heřman  únor 2016
Přejeme mu do života hodně štěstí a zdraví!

Letos jsme tuto akci 
pojali organizovaně. 
Byl zajištěn autobus, 
který nás i rodinné 
příslušníky odvezl do 
Prahy i zpět. Škoda, 
že se z našeho oddí-
lu zúčastnilo jen pár 
členů.

V Praze jsme na-
vštívili Policejní mu-
zeum, které si pro 
návštěvníky připra-
vilo mnoho zajíma-
vostí -  výstavu stejnokrojů od roku 
1918 – 2016, ukázky zásahové jed-
notky, soutěže i vzdělávací kvízy pro 
děti aj. V Kaleidoskopickém muzeu 
jsme shlédli kaleidoskopické video, 
prošli jsme zrcadlovým bludištěm, 

vyzkoušeli jsme laserové struny aj.  
Dále jsme navštívili Muzeum kostek 
s expozicí a hernou z lega-kostiček a 
Mořský svět. 

Na letošní MDŽ jsme s dětmi 
pekly perníčky. Děti se střídaly u 
vykrajování a zdobení. Nejvíce je 
bavilo vykrajovat, na druhou stranu 
jim však chutnala poleva, se kterou 

zdobily perníčky. Řekněme na rovi-
nu: pečení je bavilo z toho důvodu, 
že mohly ochutnávat jak perníčky, 
tak i polevu.

V sobotu 5. března jsme s oddí-
lem Ringa vyrazili na turnaj k jiným 

Pionýrům 
- do Bože-
jova u Pel-
hřimova. 
Tento tur-
naj pořá-
dá místní 
pionýrská 

skupina PS 
Koloušci Bo-
žejov. Tur-
naje jsme se 
zúčastnili se 
třemi druž-
stvy: dětské 
družstvo (do 
12 let) ve slo-

žení Adam Man-
žel, Filip Černý a 
Lukáš Chlum, a 
dvě družstva do-
spělých ve složení 
Lucie Grygarová, 
Lucie Lhotová a 
Bára Vurbsová a 
Kamila Podolská, 
Veronika Palečko-
vá a Lucie Vodě-
rová.  A jak jsme 
dopadli?

Děti se umístily 
ve své kategorii na úžasném 1. mís-
tě, za což vyhrály dort, který jsme 
hned slavnostně načali a kluci si tak 
vychutnávali svou výhru.

Lucie Grygarová, Lucie Lhotová a 
Bára Vurbsová se umístily také na 1. 
místě a naše druhé dospělé družstvo 
skončilo na krásném 3. místě.

Další turnaj v Ringu nás čeká u 
nás v Dolním Slivně, kde se 23. dub-
na bude konat už 5. ročník Českého 
Poháru v Ringu. Již nyní se na něj 
přihlašují družstva nejen z České 
republiky, ale také opět z Běloruska.

1. PTS Táborník

2.-3. 4. zájezd do SKlíPKu 
 Dolní Věstonice (Pálava),
  cena 1290,- Kč

29. 4.  zdobeNí 
 a STavěNí májKy

30. 4. TradIčNí PáleNí 
 čarodějNIc
 S lamPIoNovým 
 Průvodem

28. 5. 2. ročNíK 
 moTo-Srazu

12. 6. děTSKý deN Na Téma 
 „zvířáTKa a zvěř“ 
 s myslivci

6. 8. dISKoTéKa 
 S v.I.P. hoSTem
  (hřiště u sokolovny)

13. 8. TurNaj 
 v Plážovém volejbale

17. 9. SlívobraNí 
 (shromažďujte, konzervujte, uchovávejte
 letní švestky v jakékoliv podobě, 
 hodí se to)

28. 9. SvaTováclavSKý běh 
 – běžecká akce pro všechny 
 – různé délky tras 
 - spojeno s charitou
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V sobotu 27. 2. 2016 se konal již 
16. ples školy s předtančením žáků 
9. třídy, tentokrát na téma „Mafie“.  

Hudba, tance i výzdoba odpoví-
daly třicátým létům minulého stole-
tí. Pět tanečních párů zatančilo pět 
tanců, poslední spolužák je přitom 
pečlivě fotil a točil na video. Velkou 
nervozitu si naštěstí tanečníci odby-
li v pátek dopoledne, kdy měli ge-
nerální zkoušku před celou školou 
a před Klubem žen. Takže v sobotu 
již odtančili bez problémů a kompli-
kací. Na půlnoc si naopak připravili 
vystoupení jako současný moderní 
skupinový tanec, který, jak bylo vi-
dět i slyšet, oslovil především nej-
mladší návštěvníky plesu, většinou 
naše bývalé žáky.

 Přestože oficiální konec plesu byl 
plánován na druhou hodinu ranní, 
díky roztancovanému publiku se 
přidávalo a přidávalo ještě téměř 
hodinu.

Letošní ples byl opět nekuřácký 
a letos i jako nekuřácký proběhl až 

do úplného konce, což nás velmi 
těší,  stejně jako pěkná účast – a to 
se v okolí konaly ještě další 3 plesy, a 
tentokrát žádný poničený majetek v 
okolí sokolovny. 

V příštím roce se na vás budeme tě-
šit již na 17. plese a to 11. února 2017.

Vážení spoluobčané, rádi bychom 
se Vám představili jako spolek ně-
kolika lidí, co se spolu občas svezou 
na motocyklu, občas společně něco 
opraví a podělí se navzájem o své 
zkušenosti s jízdou. Abyste si nemy-
sleli, že jsme „banda floutků,“ co se 
ráda vozí a fláká, tak bychom rádi 
pomohli s děním v naší obci.

 Ve spolupráci s místním SDH by-
chom rádi pomohli se započatými 
pracemi při rekonstrukci obecních 

budov. Dále bychom rádi zpestřili 
kulturní život v naší obci, a proto 
jsme se rozhodli navázat na loňský 
úspěšný první ročník motosrazu v 
Dolním Slivně. 

Tento rok sraz budeme pořá-
dat ve stejném termínu jako loni 
28.5.2016 na hřišti u sokolovny. 
Začínáme v 11.00 hod. vyjížďkou 
do	parku	Františka	Šťastného,	poté	
cca v 13.00 hod. začne program na 
hřišti několika soutěžemi a ukázkou 

první pomoci profesionálních zá-
chranářů. Večer proběhne koncert 
několika kapel. Zváni jste všichni 
i bez motocyklů. Kdo bude chtít, 
může se svést s námi, nebo si zasou-
těžit o zajímavé ceny. Několik helem 
pro bezpečnou jízdu budeme mít k 
zapůjčení. 

V příštím vydání bychom rádi vy-
světlili náš zvláštní název.

S přáním pohodových dnů 
Motorkáři od dvou hřbitovů

základní škola dolní Slivno

motorkáři od dvou hřbitovů 
– bikers from Two cemeteries

Hlavní slovo měl pak velitel Jan 
Pomikáček, který shrnul a zhodnotil 
loňský rok a nastínil naše cíle pro rok 
letošní. 

Prioritou je vybavení pro náš nej-
menší hasičský spo-
lek. Dětem plánujeme 
pořídit závodní hadi-
ce vč.trojáku a nové 
helmy. Toto vybave-
ní bude zakoupeno z 
příspěvku za vesnici 
roku. Věříme, že i letos 
budou děti nadšeně a 
pravidelně docházet na 
páteční tréninky, které 
budou opět od dubna 
pokračovat. Těšíme se 
na ně.

Aby hasiči mohli 
dobře reprezentovat, 
rozhodli jsme se poří-
dit i několik uniforem 
pro mužskou část sbo-
ru. Nyní se však sou-
středíme na školení, 
které v březnu čeká ne-
jen velitele, ale i ostatní 
členy. Dalším cílem je 

pokračování v rekonstrukci hasičár-
ny a venkovního posezení.

Naše spolupráce s obcí probí-
há i nadále, jako každoročně jsme 
pomohli s přípravou Masopustu, 

a to postavením stanu a zajištěním 
pojízdné šatlavy. Samozřejmě počí-
táme i s přípravou Čarodějnického 
rejdění.

Chystáme pro vás i zábavu, ale 
vzhledem k tomu, 
že budou nyní v so-
kolovně probíhat 
stavební práce, roz-
hodli jsme se ter-
mín posunout až na 
začátek května. O 
podrobnostech vás 
budeme včas infor-
movat.

Náš příspěvek by-
chom rádi ukonči-
li velmi radostnou 
zprávou, a sice přiví-
táním dvou nových 
malých soptíků, Otí-
ka Štěpána a Kubíčka 
Heřmana. 

Děkujeme vám za 
přízeň a podporu.

Za SDH Dolní  
Slivno Jana, Lenka a 
zbytek sboru

Sdh dolní Slivno
Letošní rok jsme zahájili tradičně výroční hasičskou schůzí, která se konala 02.01.2016 v hos-
půdce U Vikalenky. Jako každoročně se naší schůze zúčastnil i pan starosta, který nám sdělil 
své kladné hodnocení a informoval nás o požadavcích obce. Zároveň přislíbil opravu hydrantu 
naproti hasičárně, za což předem děkujeme.

Kubíček Heřman Otík Štěpán
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populace. Vítězstvím císařských 
vojsk na Bílé hoře došlo k nástupu 
Habsburků na český trůn a ti 
prosazovali rekatolizaci. V roce 
1567 byla zrušena kompaktáta 
basilejská. Na základě tohoto 
nařízení si lidé začali uvědomovat, 
že by bylo výhodnější konvertovat 
opět ke katolictví a vyhnout se 
tak případnému pronásledování. 
Učinil tak i Joachym Novohradský 
z Kolovrat, majitel košáteckého 
panství. Úplnou tečkou za 
náboženskou svobodou bylo v 
květnu 1627 vyhlášení ustanovení 
Obnoveného zřízení zemského, 
kterým Ferdinand II. povoluje pouze 
katolické náboženství.

Janu Václavovi z Kolovrat se 
podařilo v roce 1652 území patřící 
k dolnoslivenské faře rozšířit o 
Hřivno, které do té doby patřilo  do 
správy chotětovské fary. Nebylo to 
však zadarmo. Hrabě Kolovrat musel 

slíbit arcibiskupovi, že opraví kostel 
a do roka postaví faru, protože ta 
původní byla v dezolátním stavu. K 
tomu měl sehnat i faráře, který bude 
ochoten ve Slivně bydlet. Kostel 
sice opraven byl, ale bohoslužby se 
v něm stále nekonaly a farář bydlel 
dál na Košátkách. To bylo trnem 
v oku chotětovskému faráři, který 
měl zlost, že přišel o příjem od 
hřivenských farníků a na hraběte 
Kolovrata si stěžoval, ale bez jakékoli 
odezvy. V roce 1664 byla sice fara 
postavena, ale byla nedostačující.

Dolnoslivenská farnost byla 
rozsáhlá a pod její správu spadaly 
Horní Slivno, Hřivno, Kojovice, 
Staré a Nové Košátky a Střížovice.

Mečeříž a blízké Slivínko byly k 
dolnoslivenské farnosti připojeny 
až v roce 1786. Mečeřížský kostel 
se jako farní připomíná již v roce 
1326. V 17. století zde fara zanikla. 
Důvodem bylo celkové zpustošení 

obce na sklonku třicetileté války, kdy 
se územím přehnala horda polských 
lisovčíků. V roce 1650 je uváděno, 
že se stal kostel Nanebevzetí sv. 
Kříže filiálním, ale nedostal se 
pod správu bližší dolnoslivenské 
farnosti, jak bychom očekávali, ale 
společně se Slivínkem pod správu 
vzdálenější předměřické farnosti. To 
vysvětluje skutečnost, proč Salačův 
( Kamenný) sloup byl v roce 1699 
vysvěcen předměřickým farářem 
Leopoldem a ne dolnoslivenským 
duchovním správcem.

V roce 1787 byly sice Kojovice 
odtrženy a připojeny pod faru v 
Čečelicích, ale přibyla Kropáčova 
Vrutice.

Vážení a milí čtenáři, v příštím 
čísle se k historii dolnoslivenského 
kostela vrátíme s dalšími známými 
informacemi, které se ještě více 
budou vztahovat k naší obci.

Veronika Matiasovitsová

V roce 1158 byly kamenecké 
úřady přeneseny do Mělníka, i když 
i to podle různých pramenů není 
jisté, protože v některých se uvádí 
jako nové centrum správy Bělá, 
nebo blízký hrad Bezděz. V každém 
případě se však z  několika děkanátů 
skládaly arciděkanáty a ten Mělnický 
patřil pod Mladoboleslavský. 
Děkanáty pak byly zrušeny v roce 
1631 a nahrazeny vikariáty.
Tak,	jak	se	šířilo	křesťanství,	rostl	

i počet věřících. Aby církev mohla 
důsledně dohlížet na způsob jejich 
života a získávat od nich příjmy, 
rozdělila dosavadní území na menší 
či větší obvody - farnosti.

Fary jako obydlí se objevují zhruba 
od poloviny 12. století. V jejich čele 
stál farář, který duchovně pečoval 
o své věřící. Před svým vysvěcením 
musel získat náboženské vzdělání 
a po celou dobu svého působení 
dodržovat kanonické předpisy. 
Musel umět latinsky, protože v latině 
sloužil mši a zpíval církevní písně. 
Aby však obyčejní lidé rozuměli 
kázání, hovořil k nim česky, protože 
jeho úkolem bylo vychovávat lidi ke 
zbožnosti a dbát na to, aby chodili 
ke zpovědi. Podle toho, jestli se 
dopustili lehkého nebo těžkého 
hříchu, uděloval jim rozhřešení. 
Další jeho povinností bylo znát 

podmínky pro udělování svátostí.
Fara (původní farářův příbytek) 

brzy získala funkci úřední budovy. 
Lidé chodili za panem farářem a 
domlouvali s ním termíny ohlášek, 
svateb a pohřbů, radili se s ním 
o důležitých věcech. Později pan 
farář šířil osvětu půjčováním knih. 
Zhruba od třicetileté války do 
roku 1950 vedl pan farář matriky, 
knihu narozených, oddaných a 
zemřelých. Jeho povinností bylo 
vést kroniku. Pan farář také dohlížel 
na to, aby věřící odváděli církvi 
desátky.	 V	 počátku	 křesťanství	 se	
žádné povinné poplatky nevybíraly. 
Přesto však existovaly společné 
pokladničky, do kterých lidé podle 
svých možností dávali dobrovolně 
částku na podporu. Z takto 
nastřádaných peněz se poskytovaly 
prostředky těm, kteří se ocitli v 
neštěstí. Desátek se stal povinným 
už v raném středověku, kdy rolníci 
museli odvádět desátý díl své úrody 
a řemeslníci desetinu své produkce. 
Velkými odpůrci těchto daní se u 
nás stali husité. Ke zrušení desátků 
došlo až v roce 1848 Zákonem o 
zrušení poddanských a feudálních 
povinností. Součástí areálu fary 
byla i hospodářská stavení. Kromě 
hospodyně měl pan farář k dispozici 
čeledína, popřípadě i posluhovačku. 

K faře patřila i hospodářská stavení 
a polnosti, zádušní pole, lesy a 
louky. Z jejich výnosů se financovaly 
náklady na opravy a údržbu kostela, 
na pořizování svíček a dalšího 
vybavení kostela. Obročí byl naopak 
příjem duchovního, který získával z 
daní poplatníků. Ve 14. století musel 
zhruba dvacetinu svých příjmů 
odvádět papežovi. 

Postupem času se rozrůstalo 
i území spadající pod 
dolnoslivenskou farnost. Vezmeme-
li to chronologicky, pak již v době 
husitských nepokojů byl připojen 
kostel zasvěcený svatému Martinovi 
v Horním Slivně připomínaný už v 
roce 1362 jako farní, od této doby je 
pouze kostelem filiálním. 

V době husitských nepokojů 
lidé konvertovali k Husovu učení. 
Rozpadl se systém katolické správy, 
a proto nemáme bližší informace 
o náboženském životě na farnosti. 
V roce 1485 byla na dobu 31 
let zrovnoprávněna katolická a 
kališnická víra. Tato smlouva byla 
v roce 1512 prodloužena na „věčné 
časy“. Náboženská tolerance přispěla 
k rozkvětu naší země. Na přelomu 
16. a 17. století bylo v Čechách 
přes 1300 far a jen necelých 300 
bylo katolických. V roce 1609 se 
k protestantismu hlásilo 85 – 90 % 

až do 13. století bylo české území rozděleno na 52 žup. v druhé polovině 14. století spadal 
náš kraj pod správu děkanátu - župy Kamenecké. Šlo o rozsáhlé území, které zahrnovalo ob-
last od bělé až po Starou boleslav a patřily do ní farnosti horního a dolního Slivna i měčeříže. 
ovšem v tom, kde se centrum Kamenecka nacházelo, se historici rozcházejí. většinou umís-
ťují strážný hrad Kamenec do míst pod úpatí vrátenské hory. Tudy vedla důležitá obchodní 
stezka z horní a dolní lužice do středních čech. existuje i domněnka, že Kamenec souvisí 
s názvem území, které se nazývá Pod Kamencem a nachází se jihovýchodně od Košátek. zda 
příčinou zániku hradu Kamence byla nějaká epidemie, požár či zásah nepřátelského vojska, 
které hrad dobylo a zpustošilo ho i s okolím, se však asi nedovíme.

Pohled do historie obce 
Dolnoslivenský kostel – 2. část
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Nabídka pro občany DS
Pokud si někdo přejete uveřejnit svůj text v našem Zpravodaji, můžete jej zanést či poslat na Obecní úřad nebo na mailovou adresu kubo-
va11@seznam.cz. Rádi otiskneme i Vaše příspěvky! Např. poděkování, stížnosti, připomínky, gratulace, názory, pozvánky aj. Zpravodaj 
vychází každé tři měsíce, dodaný text otiskneme vždy v nejbližším vydání.

ohlédnutí za akcemi, které proběhly:

Foto: Party obecních Mikulášů

Foto: Dýňobraní 

Foto: Vánoční tvoření ze sena Foto: Monika Černá – vítězka soutěže o nejchutnější 
koblížek roku 2016

Foto: Masopust 2016 


